
 واکنش عبدالناصر همتی 
به اظهارات رئیس کل بانک مرکزی:

FATF داخلی شوخی است
رئیس بانک مرکزی دولت دوم حسن روحانی در 
گفت وگو با برنامه »صندلی ســبز« در واکنش به 
ســخنان محمدرضا فرزین، رئیس بانک مرکزی 
دولت ابراهیم رئیســی که گفته باید سوئیفت و 
FATF خودمــان را داشــته باشــیم، گفت: من 
نمی دانم چرا ایشان چنین نکته ای را گفته اند و 
بعید می دانم این موضوعات را ندانند و شاید به 

اشتباه چنین حرفی نقل شده است. 
او افزود: اولًا در FATF، 200 کشــور و نهاد 
عضو دارد و در واقع یک گروه مالی است به این 
معنــی که تلاش می کنند ضوابطی را برای نقل 
و انتقال پولــی و مالی در دنیــا طراحی کنند و 
کشورهای عضو باید تعهداتی دهند که اصولی 
را برای جلوگیری از تروریست و پولشویی رعایت 
کنند پس این را نمی شود خودمان انجام دهیم.
همتی گفــت: برخــی گفته اند کــه منظور 
ایشــان ایــن بــوده کــه از کشــورهای بریکس 
و کشــورهایی کــه بــا ما رابطــه خوبــی دارند، 
عضوگیــری کنیم، که این هم نشــدنی اســت. 
مصوبه اخیــر FATF کــه تصویب شــد، تداوم 
حضور ایران، کره شــمالی و میانمــار را مجدداً 
اعــلام کرد و ســپس تاکید کرد که کشــورهای 
عضو در مبادلات پولی و بانکی با این کشــورها 
بایــد ضوابط گروه اقدام مالــی را رعایت کنند. 
معنی این مصوبه این است که کشورهای چین، 
برزیل، عربســتان، هند و پیمان شــانگهای که 
عضو بریکس هســتند، باید ضوابط گروه اقدام 
مالی را رعایت کنند. کشــورهای چین و هند از 
ارکان اصلی گروه اقدام مالی FATFهســتند، 

مگر می توانند ضوابط را کنار بگذارند.
او عنــوان کرد: بنــده چندین بــار گفتم اما 
متاسفانه برداشت های غلطی از آن شده است، 
اگر مــا بخواهیم اقدامات  پولــی و مالی روان و 
بین المللی داشــته باشــیم و با بانکهای معتبر 
جهان کار کنیم، باید در FATF باشــیم. برخی 
عنوان می کنند FATF در درجه دوم است، بله 
چون تحریم مهمتر اســت چون همــه بانک ها 
را شامل می شــود اما با FATF می توان با چند 
بانک کوچک نیز کار کرد ولی واقعیت این است 

که هر دو این موضوعات مهم است. 
رئیــس اســبق بانک مرکــزی گفت: شــما 
کشــوری را در جهان پیدا کنید که بدون روابط 
گســترده اقتصادی بین المللی و بــدون اینکه 
روابط پولی و بانکی روان با دنیا داشــته باشد به 
توسعه رسیده باشــد. اینها لازمه توسعه است و 
وقتی تمام ارتباطات بانکی قطع شده نمی توان 
در کشور سرمایه گذاری کرد و یا منابع را جمع و 

یا آن را منتقل کرد. 
همتی افزود: همه کارها را باید با بانک انجام 
داد و اولیــن چیزی که بانک های خارجی برای 
رابطه کارگــزاری  از ما می خواهند، این اســت 
که ضوابط کشــور درباره پولشویی است و آن را 

رعایت می کنیم یا نه. 
او ادامه داد: بنده فکر می کنم دوستان در این 
زمینه یا شوخی کرده اند و همینطوری حرفی را 
فرموده  اند. مثلًا می توان سوئیفت دیگری ایجاد 
کــرد، در زمانی که من در بانــک مرکزی بودم با 
همکاری ســپاه آن را ایجاد کردیم تــا بتوانیم با 
روســیه و چند کشــور منطقه CIS کار کنیم اما 
واقعیت این است که نمی تواند بین المللی باشد. 
سوئیفت یعنی اینکه همین الان اراده کنیم و از 
یکی از شــعب بانکی شــهرهای ایران پولی را به 
یکــی از بانک های اروپایــی و آمریکایی و حتی 
کشــور چین حواله کنیم ولی اکنون نمی توانیم 
ایــن کار را انجام دهیم. وقتی نمی توانیم چنین 
کاری را انجام دهیم، فایده ای ندارد چون در یک 

دایره محدود قرار گرفته ایم.
همتــی افزود: این مســائل بــرای یک دوره 
موقت خوب است، بنده اعلام می کنم در فشار 
حداکثری بــرای عزت مردم و نشــان دهیم که 
مقاومــت می کنیم در کوتاه مــدت خیلی خوب 
اســت و باید انجام دهیم و مــا هم در دوره خود 
انجــام دادیــم و بقیه نیز باید انجــام دهند ولی 
نگوییم که این بهترین راه اســت؛ چون بهترین 
راه برای رســیدن به توسعه و پیشرفت در رقابت 

فعلی جهانی نیست.
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صدای کلاهبرداری ها تا چنــد ماه آینده مثل  �
بمب منفجر می شود

رئیس مرکز تجارت جهانی ایران نسبت به تبلیغات برخی 
شرکت ها در صداوسیما هشدار داد و به تسنیم گفت: »طبق 
اطلاعــات واصلــه، هنوز تعدادی شــرکت در حــال فعالیت 
هســتند که نوع فعالیت آنان مشکوک و دارای شائبه است و 
به نظر می رسد که تا چند ماه آینده سروصدای سوءاستفاده و 

به نوعی کلاهبرداری آنان نیز مثل بمب منفجر خواهد شد«.
محمدرضا ســبزعلیپور توضیح داده که این شرکت ها در 
ظاهر در حال فعالیت ســالم و بی شــبهه هستند و تبلیغات 
آنان نیز همه روزه در رســانه ها به چشم می خورد و تعدادی از 
سلبریتی ها نیز برای شناساندن این شرکت ها و جلب اعتماد 

مردم برای این مجموعه ها تبلیغ می کنند.
او گفت: »روش کار این شــرکت ها به این شــکل اســت 
که کالای قســطی را به مردم فروخته و به جای آن چک های 
بلندمدت چندساله و ظاهراً بدون سود و ضامن می گیرند. تا 
اینجای کار، همه چیز عادی اســت و خریدار و فروشنده هر 
دو راضی هستند و به نظر می رسد که این شرکت ها کالاهای 
خود را به صورت امانی و یا بلندمدت از اشــخاص، شرکت ها 
و کارخانجــات خریــداری و تحویل می گیرنــد و پول نقدی 

نمی پردازند.«
علیپور اما این پرسش را مطرح کرده که اگر این شرکت ها 
همــه کالاهای خود را با اقســاط بلندمدت می فروشــند و از 
هیچ کس پول نقد نمی گیرند پس هزاران میلیارد تومان پول 
تبلیغات صداوســیما و رســانه ها را که باید به صورت نقدی 

پرداخت کنند، از کجا تأمین می کنند؟ 
مشــخص اســت که اینگونــه شــرکت ها که بــه صورت 
وســیع کالا به فروش می رســانند و در ازای آن چک دریافت 
می کنند، در حقیقت با تحویل چک های خریداران که بدون 
هیچ ضامنی از آنها گرفته شــده به بانک هــا، از آنان »خرید 
دین« می کنند که می تواند در آینده باعث ایجاد بســیاری از 

پرونده های قضایی شود.

نگاه اقتصاددان

را داشــته باشــند و با اعتماد به یکدیگر از یک نظام پیام رســان استفاده کنند، 
یــا حتی چه اشــکالی دارد »اعضــای بریکس بــرای خود یک FATF داشــته 
باشــند و نهادی باشد که بر مسائل مبارزه با پولشــویی آنها نظارت کند که این 
موضوع هم از ســوی ایران پیشــنهاد شــده اســت و لذا با توجه به تحولاتی که 
رخ داده اســت، این موضوعاتی اســت که می توان در »بریکــس« آن را دنبال 
کرد.« همانطور که در ویدئو منتشــر شــده رئیس کل در رسانه ها نیز مشخص 
اســت، دکتر فرزین از بیان این پیشنهاد ایران به اعضای بریکس خبر می دهد 
و می گوید: پیشــنهاد ما به روســیه به عنــوان رئیــس دوره ای بریکس در حال 
بررســی اســت. می توان پول و نهاد های مشــترک و نظام هایی مثل سوئیفت و 
 FATF برای خودمان در بریکس ایجاد کنیم و به سمت مبادلات پولی با کشورها 
حرکت کنیم. لازم به ذکر اســت برخــلاف این تحلیل روزنامه هم میهن به نقل از 
برخی فعالان بخش خصوصی مبنی براینکه »در صورت عدم پیوستن به FATF به 
دلیل تحریم های جدید آمریکا علیه ایران، دیگر سیستم بانکی کشور قادر به ادامه 
همین فعالیت های اندک خود در سطح جهانی هم نخواهد بود و به طور کامل طرد 
می شود«، باید گفت که از ابتدای سال تا پایان بهمن ماه ۱۴02 تامین و تخصیص 

ارز برای تامین کالاها و خدمات کشور از مرز ۷۳ میلیارد دلار گذشته است.

البته نگاهی به تاریخچه گروه ویژه اقدام مالی پول شــویی )FATF( نشــان 
می دهد که این گروه نیز در ســال ۱۹۸۹ در نشســت ســران جی۷ در پاریس 
برای مبارزه با مشــکل رو به رشد پول شویی تأسیس شد. نیروی ویژه موظف به 
مطالعه روندهای پولشویی، نظارت قانونی و اجرای قوانین مالی در سطوح ملی 
و بین المللی شده است. این سازمان در زمان ایجاد شامل ۱۶ عضو بوده  است. 
هم اکنون نیز پیشنهادات بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران در گروه بریکس 
در حال بررسی است. گفتنی است بانک مرکزی در راستای تقویت دیپلماسی 
بانکی و پولی با کشــورهای مختلف و همچنین در جهت دلارزدایی باهمکاری 
دســتگاه دیپلماســی خارجــی فرایند عضویــت در ســازمان های بین المللی 
منطقــه ای را آغاز کرده و تلاش می کند تــا از طریق پیمان های دو و چندجانبه 
بستر لازم را برای کاهش وابستگی کشور به دلار و استفاده از ارز های جهانروای 

دیگر و یا واحد پول کشورهای مبدأ وارداتی فراهم کند. 
در خاتمه ذکر این نکته ضروری است که روابط عمومی بانک مرکزی ضمن 
تکذیب این برداشت نادرست روزنامه هم میهن از اظهارات دکتر فرزین در مراسم 
اختتامیه همایش اقتصاد مقاومتی تمامی همکاران رسانه ای را به رعایت دقت 
در انتشار اخبار دعوت می کند و آمادگی دارد تا یاری رسان صاحبان قلم و رسانه 

در این روزنامه باشد تا مطالب دقیق و درست به جامعه منتقل شود.

توضیح هم میهن: در گزارش روزنامه هم میهن برخلاف اظهارات روابط عمومی 
بانک مرکزی، به گفته های محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی که تاکید بر 

ایجاد FATF کشورهای بریکس داشت، کامل پرداخته شده است. 
کشــورهای عضو بریکس در FATF عضویت دارند و ملزم به رعایت ضوابط 
این گروه اقدام مالی هســتند بر این اســاس در گزارش روزنامه هم میهن تاکید 
شــده بود که ایجاد پیمانی مشــترک و جداگانــه از FATF با توجه به شــرایط 
شــرکت ها وجود ندارد. نمی   توان از بریکس انتظار معجزه برای ایران را داشت؛ 
اینکه بتوانیم به واســطه عضویت در این پیمان بین المللی از سد بلند تحریم      ها 
عبور کنیم، با هم   پیمانان بریکس دادوستد کرده و از بابت بازگشت درآمدهایمان 
هم دل   مشــغولی نداشته باشــیم. به بیانی دیگر باید گفت عضویت در بریکس 
خوب اســت، اما عضویــت در FATF ضرورت دارد؛ هنگامی کــه از »ضرورت« 
بی   بهره   ایــم، »خــوب« هم چنــدان به کارمــان نمی   آید و برخــلاف تصورات و 
نظریه   هایی که مطرح می شود تا زمانی که تمهیدی برای گذر از تحریم   های مالی 

نیاندیشیم، دستمان از خوان نعمت بریکس هم کوتاه خواهد ماند.

فروش تلفن همراه با برند اپل آن هم زیر قیمت بسیاری را برای خرید وسوسه 
کرد و البته قابل پیش بینی بود که یک جای کار می لنگد؛ تا اینجای کار پای دو 
شرکت که تبلیغات وسیعی را انجام داده اند به میان کشیده شده و حالا این 
سوال مطرح اســت که آیا فعالیت آنها غیرقانونی بوده یا نه و چگونه مدعی 
هستند که می توانند گوشی را با قیمت غیرمعمول به دست مشتری برسانند. 
مهدی عبقری، دبیرسابق انجمن واردکنندگان موبایل، تبلت و لوازم جانبی 
در گفت وگــو با »هم میهــن« به ابعاد مختلف این موضــوع پرداخته و گفته 
برخی واردکنندگان موبایل با کارت شــرکت های بازرگانی افراد دیگر موبایل 
وارد کرده  اند. براســاس قانــون صادرکنندگان ایرانی این امــکان را دارند که 
واردات گوشی بالای ۶00 دلار انجام دهند که همین باعث شده تلفن همراه 
با ارز صادراتی و توسط افراد غیرمتخصص وارد کشور شود. عبقری همچنین 
گفته این افراد به خاطر سود بیشتر کالایی را وارد می کنند که اصالت ندارد و 
اینکه مدعی هستند واسطه ها را دور زده و زیر قیمت گوشی را ارائه می کنند، 

کذب محض است. 

Ó شرکت موبایل موسوی مجوز فعالیت داشت؟ 
این شرکت هیچ گونه عضویتی در انجمن واردکنندگان تلفن همراه ندارد. اتفاقی در 
یک سال ونیم گذشته به اصطلاح مُد شده پیش فروش گوشی های آیفون و همچنین 
تعدادی از برندهای دیگر است که توسط برخی افراد انجام می گیرد. توضیحی که 
باید داد این است که از یک سال ونیم گذشته حیطه واردات کالا با قیمت بالای ۶00 
دلار به بهانه ورود ارز حاصل از صادرات عملًا از دست واردکنندگان تلفن همراه خارج 
شده است. با توجه به اینکه واردکنندگان واقعی موبایل اصولًا کالایی ندارند که صادر 
کنند از بازار موبایل فاصله گرفته اند، هرچند در ماه های گذشته برخی واردکنندگان 
موبایل به این سمت رفته اند که با کارت شرکت های بازرگانی افراد دیگر موبایل وارد 
کنند، ناگفته نماند که قوانین قضایی و اقتصادی کشــور این کار را منع کرده است 
چون معنی آن اجاره کردن کارت بازرگانی اســت. با توجه به اینکه افرادی که در کار 
خرید و فروش موبایل هستند آشــنایی با کالاهای صادراتی و بازار فرامرزی ندارند، 
احتمال اینکه بازار اصلی صادرکنندگان موبایل را تحت الشعاع قرار دهند نیز بسیار 
اســت. صادرکنندگان کشــور امکان واردکردن گوشــی بالای ۶00 دلار را دارند اما 
همین نیز مغایر قانون اســت چون تلفن همراه یک کالای تخصصی است و اساساً 
شرکت هایی که می خواهند واردات گوشی داشته باشند باید مراحلی را طی کنند اما 
شاهد این هستیم که برند سامسونگ و آیفون با ارز وارداتی و توسط افراد غیرمتخصص 
تامین و وارد کشور می شوند. ناهماهنگی ها از این جهت است که صادرکنندگان عزیز 
ما با بازار مصرفی ایران آشــنایی ندارند و همین باعث شــده تا در یک سال گذشته 
شاهد ورود موبایل های »ری پک« و »رفرش شده« زیادی باشیم، از طرف دیگر آنها به 
افراد اعتماد می کنند و کارت بازرگانی خود را در اختیار آنها قرار می دهند که باعث 
شده سوءاستفاده کنندگان در شهرستانها یا تهران گوشی ها را پیش فروش کرده و یا 
خرید و فروش های متقلبانه انجام دهند که شاهد کلاهبرداری آنها بوده ایم. البته من 
در مورد شــرکتی که شما نام بردید اطلاعات کاملی ندارم و نمی دانم کار آنها به چه 
صورت بوده و باید صبر کنیم تا برای ما مشــخص شود که فعالیت این شرکت به چه 
صورت بوده و بعد نظر خود را اعلام کنیم. صاحب شرکت مدعی است که خودشان 
واردکننده هســتند و من نمی توانم این موضوع را تکذیب یا تایید کنم اما چیزی که 

به صورت عینی شاهد هستیم این است که کالایی با نام شرکت ایشان وارد 
نشده است که حالا ممکن است برخی شرکت های صادراتی کالاهای او 

را وارد کرده باشند. نکته دیگر اینکه این شرکت ها گوشی تلفن همراه 
را به صــورت پیش فروش و یا با امتیاز خــاص واگذار می کنند که در 
این امتیازهای خاص بحث وجود دارد؛ مثلًا مدعی هستند که برای 

ورود گوشــی آیفون ۱۳ معمولی که قیمت آن ۶۴۵ دلار است و ارز 
آن از ارز صادرات که به قیمت بازار آزاد است تامین شده 

و نیمایی نیست، واســطه ها را دور زده اند در صورتی 
که اصلًا واسطه ای وجود ندارد چون اصولًا شرکت 

اپل هیچ فروش مستقیمی به ایران و بازرگانان ما و 
حتی جهان ندارد چون به صورت »اپ استوری« 

فروش خود را انجام می دهد.  
Ó  چقــدر شــیوه کاری شــرکت موبایل 

موسوی شبیه کاری بوده که کوروش کمپانی انجام داده است؟
من اطلاعات دقیقی در این مورد ندارم. براساس موجی که راه افتاده احتمال دارد 
این شــرکت نیز همان کار را انجام داده اســت. من سری به صفحه این شرکت زدم 
دیدم که فروش اقساطی نیز دارند برای همین مطمئن نیستم که بگویم دقیقاً مانند 
کوروش کمپانی عمل کرده اســت اما اینکه مدعی است واســطه ها را دور زده و زیر 

قیمت بقیه گوشی را ارائه می کند، کذب محض است.
Ó  می توان کاری که شرکت موبایل موسوی انجام داد را »دامپینگ« محسوب 

کرد؟ 
بله. ما شاهد ری پک و رفرش بودن گوشی های برند آیفون که در بازار عرضه می شود، 
هستیم، پس یا واردکننده کالا اطلاع دارد که گوشی های وارداتی این مشکل را دارند 
که بنده معتقد هستم قطعاً اطلاع دارند پس تخلف کرده اند، یا به دلیل اینکه در این 
حوزه تخصص ندارد پس اطلاع ندارد که گوشــی ها چه مشکلی دارند اما به خاطر 
ســود بیشــتر کالایی را وارد کرده که اصالت ندارد، مثلًا گوشی ۱۳ پرومکس حدود 
۱۸ ماه اســت که در هیچ جای دنیا تولید نمی شود و دیگر چنین گوشی ای وجود 
ندارد پس وقتی با چنین تیراژی وارد ایران می شود قطعاً ری پک شده یا رفرش است. 
جدیداً تقلب دیگری نیز صورت می گیرد به این صورت که برچسب پشت جعبه آنها 
در دوبی یا کشور خودمان عوض می شود که تخلف مضاعفی است. بنابراین موضوع 
خیلی گنگ اســت، واقعیت این اســت که در بحث کوروش کمپانی نیز به موضوع 
اصلی نرســیدیم که کالای خود را در ۱۵ ماه گذشته از کجا تامین می کرده است و 
آنچه باعث تضییع حق واردکنندگان ما شده، همین است. واردکننده واقعی کالای 
سلامت را با قیمت بالاتری از آنچه این شرکت ها اعلام می کنند اما چون مردم عادی 
به صورت کارشناسی گوشی نمی خرند به صرف اینکه یک شرکت گوشی را ارزان تر 
می فروشد این ذهنیت برای آنها ایجاد می شود که آنکه گران تر می فروشد می خواهد 
ســود بیشتری از آنها بگیرد اما اینگونه نیســت و با قیمت اصلی کالا را به مشتری 

می فروشد.
Ó چه نهادهایی باید به این موضوع نظارت کنند؟ 

اصولًا نباید این ماجرا را به بازرگانی محدود کرد چون هر فردی می تواند یک شرکت 
تاسیس کند و کارت بازرگانی بگیرد اما نهادهای نظارتی به اتحادیه ها مربوط هستند 
چون اتحادیه های صنفی بازرســی دارند و در ماه چند عضو خود را بازدید و بازرسی 
می کنند. البته من نمی دانم در چند ماه گذشته شکایتی بوده یا خیر اما شنیدم که 
سازمان تعزیرات اعلام کرده که شرکت کوروش کمپانی هیچ شکایتی نداشته است. 
در صورت شکایت از اینگونه شرکت ها سازمان تعزیرات می تواند ورود پیدا کند و در 
بحث خدمات نیز می توان به ســازمان حمایت از مصرف کننده رجوع کرد اما چون 
اکثر این شرکت ها و افرادی که موبایل می فروشند چه در تهران و چه در شهرستان ها 

دارای جواز کسب هستند، موضوع آنها به اتحادیه های صنفی برمی گردد.
Ó  هم اکنــون یک واردکننده رســمی موبایل ارز خــود را از چه کانالی تامین 

می کند؟
واردکننده رســمی برای کالای زیر ۶00 دلار از ارز نیما استفاده می کند که حدود ۳۹ 
هزار تومان اســت و باید بر همین اســاس قیمت گذاری کند. به همین دلیل شــاهد 
این هســتیم که حتی اگر در بازار نوسان قیمت داشته باشیم اما کالای زیر ۶00 دلار 
بــا افزایش قیمت مواجه نمی شــود. کالای بالاتــر از ۶00 دلار از طریق ارز حاصل از 
صادرات تامین می شــود که طبیعتاً با ارز آزاد محاسبه می شود و نوسان قیمت دارد. 
البته این گوشی های همراه، تعداد زیادی ندارند و تنها شامل کل برند اپل و دو 
مدل سامسونگ می شود. بازار موبایل زیر ۶00 دلار یک بازار کاملًا رقابتی 
است و بیش از ۷00 شرکت در آن فعالیت دارند و اساساً خیلی از آنها 
ســود ۱۵ درصدی که قانونگذار گذاشــته را نیز نمی گیرند و گاهی 
زیر ۵ درصد ســود می گیرند چون بازار آنها رقابتی اســت و به وفور 
موبایل وارد کشور می شود و هیچ گاه شاهد کمبود موبایل در کشور 
نبوده ایم. همین رقابت جلوی خیلی از سوءاستفاده ها 
را می گیرد. ضمن اینکه ما باید در سامانه هایی 
فاکتور اصلی خود را ثبت کنیم تا بتوانیم ارز 
تخصیصــی را بگیریم بنابرایــن نرخ فروش 
هر واردکننده کاملًا رصد می شود و همین 
باعث می شود شرکت های واردکننده تخلف 

نداشته باشند. 

نگاه کارشناس

ورود موبایل با ارز صادراتی بازار را به هم ریخت
مهدی عبقری دبیرسابق انجمن واردکنندگان موبایل:


